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Úvodní slovo

Milí bratři a sestry,
čtenáři Kobylístku,

Úvodní slovo

neděle postní doby námi právě prožívané 
patří svou intenzitou a závažností mezi ty 
nejdůležitější během celého roku. Na  ces-
tě k  Velikonocím nám předkládají ta nej-
hlubší tajemství naší víry, jak tomu bylo 
již v  prvokřesťanských dobách a  Bohu 
díky i  dnes probíhá vrcholná příprava ka-
techumenů na  křest. Jasným svědectvím 
této závažnosti   jsou janovské evangelijní 
úryvky nezvykle dlouhé a plné symboliky. 
Potvrzují to také vlastní preface těchto ne-
dělí, v  nichž sama liturgie nabízí kratičký 
komentář evangelia v podobě modlitby. Ta 
dnešní zní: "Neboť on je světlo, které přišlo 
na  svět, aby ti, kdo v  něho věří, nechodili 
ve  tmách. Skrze něho jsme uzdravováni ze 
slepoty hříchu, skrze něho se ve křtu stává-
me syny světla.“ (Psáno o  4. neděli postní.) 
 
Ale tu vyvstává - pro nás dříve nebo dokon-
ce dávno pokřtěné - otázka či dokonce po-
chybnost: při křtu v  raném dětském věku 
se už všechno uskutečnilo, nebo ne? Teď, 
v naší přítomnosti dnes se už nic víc od nás 
nežádá k  naší spáse? Svatý Pavel píše 

ve  druhém čtení: "Bratři a  sestry, byli jste 
kdysi tmou, ale teď jste světlem v Pánu. Žijte 
jako děti světla. Ovoce toho světla totiž záleží 
ve všestranné dobrotě, spravedlnosti a v ži-
votě podle pravdy..." Jsme už světlem? Pl-
níme všechno to, co apoštol požaduje? Proč 
tedy nakonec volá: "Probuď se, spáči, vstaň 
z mrtvých, Kristus tě osvítí"? Píše to jen pro 
tehdejší křesťany anebo také pro nás?

Pravda je taková, že jsme částečně 
ve  světle a  částečně ve  tmě. Na  křtu 
nám byla vlita božská ctnost víry, ale jen 
jako zárodek, který má růst a  rozvíjet se. 
To je úkol pro naši spolupráci s  Boží mi-
lostí, věc naší svobody. Naše lidství není 
ještě vykoupené: Zůstávají v  nás ještě ne-
zvládnuté zlé náklonnosti, které vedou 
k činům, které sv. Pavel nazývá "neplodný-
mi skutky temnoty". O tom, co se zmítá v té 
temné oblasti, se nesluší ani mluvit. Mezi 
skutky lidské svévole sv. Pavel vypočítává: 
"necudnost, nečistotu, bezuzdnost, modlář-
ství, čarodějství, rozbroje, hádky, žárlivost, 
podlost, rozpory, rozkoly, závist, opilství, 

nestřídmost a podobné věci" (Gal 5,19). "Svět-
lo a stín" znamenají tedy něco více než jen 
pravdy víry, které už známe, a pravdy, které 
ještě neznáme; znamenají konkrétní skut-
ky volby podle evangelia nebo v  rozporu 
s  evangeliem, které konáme den co den. 
 
Víra dává věřícímu pohled na život. Je 
snad podivné, že i dnes se křesťan ptá své víry a  
požaduje odpovědi na  životní problémy 
naší doby; jako na  příklad na  problémy 
sociální spravedlnosti, pracovních vzta-
hů, nemoci, volného času, manželství, 
potratu, homosexuality, eutanazie, biolo-
gického inženýrství a  podobně? A  má se 
i v těchto věcech řídit podle odpovědí víry? 
Dnes se vykonává na křesťany pod zá-
minkou svobody svědomí, přesvědčení 
silný nátlak, aby neprojevovali navenek 
svou víru a neovlivňovali názor jiných. 
Za  to společnost slibuje pozemský bla-
hobyt. Tomuto tlaku bohužel mno-
zí podléhají, a  tak nakonec omezu-

jí svou víru na  sváteční oděv, který 
si obléknou jen na  cestu do  kostela. 
 
Ale takové chování je jako rozsvítit 
lampu a  schovat ji pod nádobu (Mat 
5,15). Tak to Kristus určitě nemyslel, on mlu-
vil o svíci, která se má postavit na svícen, 
aby svítila všem v domě, ta svíce má svítit 
ne pouze učedníkům, ale i ostatním obyva-
telům světa, třeba i těm, kteří ještě nevěří. 
Křesťan se nemůže spokojit s  tím, že 
je osvícený, má být i  svědkem světla. 
 
Milí bratři a sestry,
k  tomu všemu výše napsanému vyprošuji 
sobě i vám trvalou působnost Ducha svaté-
ho v mysli, v srdci i ve vůli. A v pastoračním 
roce naši farnosti s  tématem Boží Slovo 
v  našem životě ať má Boží slovo nesené 
Duchem první místo!

K tomu vám všem ze srdce žehná
P. Josef Brtník

zprávy z farnosti

Den Salesiánského centra 24. 5.
Vážení přátelé, farníci a  dobrodinci, srdečně 
Vás zveme na tradiční Den Salesiánského 
centra s  oslavou Panny Marie Pomocnice, 
který se uskuteční v  sobotu 24. 5. a  naváže, 
tak jako loni, na Noc kostelů, která proběh-
ne v pátek 23. 5. V rámci Dne Salesiánského 
centra budou paralelně probíhat programy 
farnosti, SKM,  SaSM. Podrobný program 
bude v květnovém Kobylístku a na plakátcích 
v kostele. Prostor v něm bude mít dopolední 
duchovní program v kostele, velké farní aga-
pé, program pro děti a dospělé, mariánská po-
božnost, slavnostní bohoslužba a kultura. Sr-

dečně je zván každý. Cílem je být spolu, a aby 
se ti, kteří chtějí přijít, cítili dobře v rodinném 
farním kruhu a mohli také nahlédnout do dal-
ších prostor Salesiánského centra. Rádi také 
uvítáme ty, kdo by chtěli organizačně pomoci 
s přípravou a průběhem Dne. Můžete nás kon-
taktovat na farním mailu níže. Předem velice 
děkujeme za váš čas, ochotu a nasazení. Těší-
me se na všechny dospělé i děti.

Tomáš Redlich
farnost.kobylisy@sdb.cz  

283 029 141
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zprávy z farnosti zprávy z farnosti

Fara Zdice u Berouna
Naše farnost ji má přes pražské arcibiskup-
ství pronajatou od tamní farnosti na 10 roků. 
Na  víkendových akcích a  prázdninových 
týdenních pobytech se  střídají děti, minis-
tranti, biřmovanci, katechumeni, skauti, ro-
diny s dětmi, dospělí na exerciciích. Sestry 
salesiánky, salesiánští spolupracovníci. Jsou 
ještě volné některé víkendy v dubnu, květnu 
a červnu a 2 týdny o prázdninách. Zájemci 
se mohou hlásit u faráře (604 627 533).

P. Josef Brtník

První svaté přijímání dětí
bude 4. neděli velikonoční, neděli dobrého 
Pastýře, 11. 5. v 10.30. Předtím v sobotu 10. 
5. bude svátost smíření pro děti, rodiče i sou-
rozence. Po  skončení svátosti smíření bude 
nácvik na bohoslužbu v neděli s rozdělením 
různých služeb. Prosíme o  modlitbu za  děti 
i celé rodiny, aby to pro ně bylo nové vykro-
čení k hlubšímu prožívání života s Kristem.

P. Josef Brtník

Návštěvy nemocných
ve vašich domovech před velikonočními svát-
ky uskutečníme ve Svatém týdnu v pondělí 14. 
dubna mezi 13.00 a 17.00. Prosíme o zapsání 
návštěvy v sakristii do neděle 13. dubna.

P. Josef Brtník

Klub seniorů zve 

13. 4. Vycházka – park Přátelství na Proseku
27. 4 Posezení při kávě a čaji nad kronikou
11. 5. Mariánská pouť do Lysolaj
Čas a místo srazu bude oznámeno včas, sle-
dujte prosím ohlášky při nedělních boho-
službách. Změna vyhrazena. Případný ná-
hradní program bude vždy připraven.

Eva Kuchařová, Anežka Radinová

Potravinová komunita
Díky spolupráci s některými farníky byla při 
Komunitní zahradě Kuchyňka založena Po-
travinová komunita Praha 8. Jde o otevřenou 
skupinu na principu Komunitou podporova-
ného zemědělství, do které je možné vstou-
pit. Výhodou je možnost získat podíl na úro-
dě ekologického hospodářství (http://www.
biofarma-zatec.cz/) a tím i jistou povědomost 
o původu Vašeho jídla, způsobu jeho produk-
ce a snad i dobrý pocit, že podporujete praco-
vitého člověka, který si zvolil na dnešní dobu 
nelehký úděl.
Členství v  potravinové komunitě je ovšem 
možné pouze za přesně stanovených podmí-
nek, jimiž jsou: 
pravidelný odběr 6 kg zeleniny (bez brambor) 
1 x za  14 dní v  ceně 250 Kč/podíl; závazek 
odběru po  celou sezonu (19 podílů); platba 
(max. ve dvou splátkách): první před začát-
kem sezony, druhá do  30. 6. hotově i  pře-
vodem; odběr není možné zrušit, peníze se 
nevracejí (je možné sdílet dodávky s někým 
dalším, případně přenechat zeleninu zná-
mému, který si ji vyzvedne); podíly jsou na-
váženy hromadně, odběratelé si je rozdělují 
dle seznamu (k dispozici váha, obaly vlastní, 
v dalších dvou podobných systémech zatím 
nebyl zaznamenán případ, že by si některý 
z účastníků přisvojil podíl vyšší, než by mu 
náležel). Předpokladem nutným pro správ-
né fungování je dobrovolná účast podílníků 
na chodu systému – nejde o službu placenou 
(„biobedýnky“), jde o společenství a vzájem-
nost. Výdejní místo zatím není stanoveno 
(předběžně Kobylisy/Ládví). První závoz zřej-
mě již 21. 4. Zahradnická cyklojízda spojená 
s křtem KZ Kuchyňka se koná v sobotu 5. 4.
Všechny podrobnosti k  textu oznámení 
i možnosti účasti na cyklojízdě naleznete na: 
https://sites.google.com/site/komzakuch/
co-se-deje/kpz

Perla Kuchtová

Druhý kurz lektorů
V sobotu 31. května od 9.00 do 12.00 proběh-
ne ve  farním sále a  v  kostele kurz pro lek-
tory - předčitatele a  hlasatele Božího slova 
při bohoslužbách. Zveme všechny zájemce, 
muže i ženy, kteří chtějí předčítat zvláště při 
nedělních bohoslužbách. Chceme vytvořit 
širší skupinu osob s rozpisem na  jednotlivé 
neděle při všech bohoslužbách, Tak neváhej-
te a přijďte. Tato služba hlásání se odvozuje 
ze křtu a z všeobecného kněžství všech po-
křtěných. Těšíme se na vaši hojnou účast.

P. Josef Brtník

Setkání konvertitů
Jako každý rok, tak i  letos zveme k setkání 
všechny dospělé pokřtěné v  naší farnosti 
za posledních 20 roků, nebo i pokřtěné jinde, 
ale žijící v naší farnosti. Setkání bude v ob-
vyklou 2. neděli velikonoční, neděli Božího 
milosrdenství 27. dubna od 19.30 ve  farním 
sále. Něco dobrého k občerstvení, sladkého 
i slaného v tuhé i tekuté podobě vítáno. Pro-
žíváme pastorační rok Boží Slovo v  našem 
životě. O tom budou i naše rozhovory. Přijďte 
se zkušenostmi, nápady i podněty.

P. Josef Brtník
 
Chvály charismatického společenství

pokračují každé úterý po  večerní mši svaté 
v  ministrantské klubovně. Přestěhovali jsme 
se s vděčností do horní místnosti, kde ve svo-
bodě a  s  radostí chválíme Pána. Večer chval 
je otevřený pro všechny, končíme přímluvnou 
modlitbou a rádi se pomodlíme za dary Ducha 
svatého pro kohokoliv z přítomných. Kontaktní 
osobou je Eva Dedková, tel. 606 688 702. V týd-
nech, kdy jsou velké chvály v kostele ve stej-
ném termínu, se účastníme velkých chval.

 Lucka Ortiz

Mamky sobě
Srdečně zveme maminky s  malými dět-
mi na  setkání v  úterý 8. dubna od  9.30 
do katechetické místnosti Emauzy.  Pozvá-
ní přijal  náš pan farář Jožka Brtník, který 
nám  přiblíží výrok z  Písma: "Hledejte nej-
prve Boží království a  ostatní vám bude 
přidáno". Jak těmto slovům  máme dobře 
rozumět? Jak je správně uchopit v  našem 
životě? Co je to Boží království? Jsme jeho 
součástí?  Využijme prostoru si o  těchto 
i podobných otázkách společně popovídat. 
Hlídání dětí zajištěno.  
Těšíme se na vás!

Pavla Redlichová
mamky.sobe@centrum.cz

Koncert Sboru sv. Terezie

Zveme všechny příznivce sborového zpěvu 
na Májový koncert chrámového  Sboru sv. 
Terezie, který se uskuteční v našem kostele 
v neděli   4. května po večerní bohoslužbě, 
tedy přibližně v 19.30. Na programu budou 
duchovní skladby různých autorů od rene-
sance až po  současnost, o  působivou in-
strumentální vložku se postará Veronika 
(hoboj) a Jan (housle) Hádkovi. 
Těšíme se na vás!
Zároveň hledáme posily zejména do  žen-
ských hlasů – neváhejte a přijďte to s námi 
vyzkoušet – zkoušíme téměř pravidelně 
o nedělích v 19.30 na kůru.

Zbyněk Müller

Živý růženec

Setkání společenství živého růžence bude 
v pondělí 14. 4., 12. 5., 9. 6. po večerní boho-
službě. Jste všichni srdečně zváni.

Ludmila Růžičková
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zprávy z farnosti

Paní Linková, díky!
Dík také patří všem, kteří na mou výzvu re-
agovali. Bylo by ideální, kdyby zájem o TV 
Noe a Radio Proglas byl trvalý. Připomínám, 
že se v obou těchto důležitých médiích pra-
videlně slouží mše svaté za  členy Klubu 
přátel TV Noe a Radia Proglas. To je přece 
úžasné.

Olga Lukešová

Zpovídání dětí a přinesení kasiček

Zpovídání pro děti se uskuteční ve  středu 
16. dubna (středa před Zeleným čtvrtkem) 
od 16.00 v kostele. Zároveň při dětské mši 
svaté tento den budou moci děti přinést 
v  obětním průvodu kasičky s  ušetřenými 
korunkami na stavbu školy a kostela v Bul-
harsku.

P. Petr Zelinka

Křížová cesta na Velký pátek 
v 15 hodin

Do letošní křížové cesty se opět mohou za-
pojit i  děti. Ministranti mají sraz ve  14.50 
v sakristii, ostatním dětem budou v kostele 
rozdány krátké texty jednotlivých zastavení 
ke čtení.

P. Petr Zelinka

Výlet rodin s dětmi 17. května

Tradiční jarní výlet rodin s  dětmi se usku-
teční v  sobotu 17. května. Tentokrát poje-
deme do  okolí Čelákovic, k  soutoku řeky 
Labe a Jizery. Sraz v 9.45 v hale na nádraží 
Praha-Vysočany nebo v  9.05 v  Kobylisích 
u kostela. 

Za dětský tým zve P. Petr Zelinka

Hospodaření farnosti 2013
Milí farníci, rád bych vás seznámil se zá-
kladními údaji hospodaření naší farnosti 
v  uplynulém roce 2013 a  úvodem vyjádřil 
poděkování všem dárcům a  dobrodincům 
za finanční podporu.
Římskokatolická farnost u kostela sv. Tere-
zie od Dítěte Ježíše hospodařila za období 
roku 2013 se ziskem 484.516 Kč. Příjmy 
byly tvořeny převážně z kostelních sbírek, 
osobních darů dobrodinců a pronájmů fary 
ve Zdicích. Fara ve Zdicích slouží pro pas-
torační aktivity farnosti, salesiánské rodi-
ny a také pro skauty.
Sbírky činily celkem 816.350 Kč, z  toho 
částka 203.850 Kč byla odeslána na bis-
kupství jako předepsané sbírky v  rámci 
arcidiecéze. Dary tvořily částku 601.845 
Kč, kterou poskytli převážně místní farní-
ci a příznivci kobyliské farnosti. Pronájem 
fary ve Zdicích činil 115.640 Kč (náklady na 
provoz fary byly ve výši 101.689 Kč). Ostat-
ní příjmy tvořily částku 57.254 Kč. Celkové 
příjmy farnosti za rok 2013 dosáhly výše 
1.591.089 Kč.
Náklady na provoz farnosti byly tvořeny 
těmito položkami: Spotřební materiál tvo-
řil částku 116.589 Kč. Jednalo se především 
o liturgické potřeby - svíce, olej, mešní víno, 
liturgické knihy apod. Nejvýznamnější po-
ložkou byla spotřeba energií, která činila 
424.567 Kč a byla tvořena spotřebou medií, 
tj. plynu, elektřiny a  vody. Služby 187.230 
Kč zahrnovaly internetové a  webové služ-
by, telefony a nájem fary ve Zdicích. Opravy 
a udržování svěřených nemovitostí byly ve 
výši 27.649 Kč. Poskytnuté příspěvky a dary 
tvořily částku 349.400 Kč, což především 
zahrnovalo odeslané sbírky na arcibiskup-
ství. Jiné ostatní náklady 1.138 Kč se týkaly 
bankovních a správních poplatků. Celkové 
náklady farnosti za rok 2013 činily částku 
1.106.573 Kč.

zprávy z farnosti

V loňském roce jsme dělali generální opra-
vu střechy a výmalbu části farních prostor. 
Výše zmíněný zisk bychom v  budoucnos-
ti rádi použili na výmalbu celého kostela. 
V plánu bude též úprava rozbité dlažby.
Souhrnné informace byly čerpány z  výka-
zů o hospodaření farnosti za období 2013. 
Uvedené výkazy o hospodaření jsou k dis-
pozici k nahlédnutí u faráře P. Josefa Brtní-
ka. Členy provizorní ekonomické rady far-
nosti jsou: P. Josef Brtník, Marie Kotrbová, 
Tomáš Petrůj.

P. Josef Brtník     

Novinky v Kobylístku a jeho týmu

Milí čtenáři, při listování v  posledních 
číslech Kobylístku jste možná zazname-
nali některé novinky. Rád bych vás na ně 
v dubnovém čísle upozornil a využil také 
prostor k poděkování. Nebýt lidí, kteří pra-
videlně do Kobylístku přispívají a  všech 
ochotných, kdo se podílejí na zpracování 
příspěvků i grafické úpravě, by našeho far-
ního měsíčníku nebylo.
Začal bych poděkováním Prokopovi Reme-
šovi za dlouholeté tvoření rubriky Z kůru 
a zákůří (ve straších číslech „Malé kroniky 
naší farnosti“), která již přestala vycházet 
a  v  archivu Kobylístku nese s  humorem 
a nadsázkou historickou stopu pohledu na 
život farnosti. Velké díky patří také man-
želům Hance a Honzovi Mrázkovým, kteří 
několik let pravidelně spoluvytvářeli gra-
fickou podobu jednotlivých čísel a  trávili 
noční hodiny nad stránkami Kobylístku. 
Jejich roli převzal Jan Vlasatý (autor gra-
fiky plakátů k ročním tématům života far-
nosti, které vídáte v kostele). S  Jendíkem 
přišla do Kobylístku i  nová rubrika Dým 
mladistvým, kterou ocení zejména mládež 
a  jejímž spoluautorem je Tomáš Vyhná-

nek. Mezi nejoblíbenější rubriky patří roz-
hovory. Zde je na místě srdečné poděková-
ní Vlaďce Jelínkové, která profesionálním 
způsobem převzala (právě po Tomášovi 
Vyhnánkovi) tuto štafetu a dále ji předala 
Kamile Schusterové a Olze Lisákové. I jim 
patří díky, a  je třeba dodat, že i  ony drží 
laťku vysoce nasazenou.
Ke stálým rubrikám se přidala další nová 
s názvem Salesiánské centrum, jejíž obsah 
tvoří informace o  procesu sjednocování 
Salesiánského centra, který v  těchto mě-
sících nabývá konkrétnější podoby.
Závěrem bych rád vyjádřil srdečné podě-
kování i všem ostatním, kdo tvoří tým Ko-
bylístku. Za spolupráci při pravidelné re-
dakci příspěvků Frantovi Reichelovi a  za 
grafickou tvář Tomášovi Polívkovi, Marii 
Muchové, Vítovi Kostečkovi a  Janu Vlasa-
tému. A  za pravidelnou záchranu češtiny 
patří dík korektorovi panu Bohumilu Mi-
mrovi.
Vážení čtenáři, děkujeme vám za zájem 
o Kobylístek a rádi přijmeme vaše postře-
hy a  názory k  obsahu a  vzhledu našeho 
farního měsíčníku, které nám můžete sdě-
lit osobně či písemně.

Tomáš Redlich 
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zprávy z farnosti BoŽí slovo v naŠEM ŽivotĚ

A přece šel
(Ježíš se zeptal velekněží a starších lidu:) „Co 
soudíte o tomto případu: Jeden člověk měl dva 
syny. Přistoupil k  prvnímu a  řekl mu: ‘Synu, 
jdi dnes pracovat na  vinici.’ On odpověděl: 
‘Mně se nechce,’ ale potom toho litoval, a pře-
ce šel. Přistoupil k druhému a řekl totéž. Ten 
odpověděl: ‘Ano, pane,’ ale nešel. Který z těch 
dvou vykonal otcovu vůli?“ Odpověděli mu: 
„Ten první.“ Ježíš jim řekl: „Amen, pravím vám: 
Celníci a nevěstky vás předcházejí do Božího 
království.“ (Mt 21,28-31).

Celníci a nevěstky vás předcházejí
Pán Ježíš ten příběh o dvou synech vyprávěl 
především zákoníkům z  řad farizeů a  také 
velekněžím. Ti všichni velice zřetelně uka-
zovali, že chtějí sloužit Hospodinu. Jejich 
Ano, pane, bylo hodně hlasité. Domnívali se 
ovšem, že jejich zbožnost je dokonalá, a pro-
to se jich žádné výzvy k obrácení a změně 
života netýkají. Věřili, že jejich dodržová-
ní Zákona, jejich posty, almužny, modlitby 
jim zaručí věčný život. Pán Ježíš jim však 
dnešním příběhem důrazně sděluje nutnost 
obrácení, nutnost změny smýšlení. Mís-
to v  Božím království je pro ty, kdo se 
odvrátili od svého starého života, ať už 
jsou to obrácení celníci a nevěstky, nebo ob-
rácení farizeové.

Jsem obyčejný člověk
Co může ten Ježíšův příběh sdělovat nám? 
Možná se i dnes vyskytnou lidé, kteří se po-
važují za  tak dokonalé, že žádné obrácení 
nepotřebují. To ale asi nebude případ ně-
koho z nás. Ovšem i my bychom chtěli být 
ve  své zbožnosti dokonalejší. Když čteme 
nebo slyšíme o  příkladné svatosti, říkáme 
si: „Kdybych já tak byl jako ten a ten svatý!“ 
Ale hned si k tomu dodáme: „Ale já jsem je-
nom obyčejný člověk. Nikdo ode mě nemů-

že čekat zázraky. Ani moji příbuzní, ani sám 
Pán Bůh!“

NE změnit na ANO
Pán Ježíš ale takto o nás nesmýšlí. Ježíš ne-
rozděluje lidi na dokonalé, méně dokonalé, 
ucházející, a tak dále. Tak to děláme my, ale 
Pán Ježíš ne. Ježíše totiž mnohem víc než to, 
jaký člověk je, zajímá, co se s člověkem děje, 
jestli je ochoten se obrátit, změnit své smýš-
lení. Jestli i když řekl: ‘Mně se nechce,’ pak 
toho litoval, a přece šel. A Ježíš počítá s tím, 
že se člověk obrátí, trpělivě na to čeká, ne-
vzdává to, nabízí svou milosrdnou lásku, na-
bízí své uzdravení. Současně však Ježíš bere 
velmi vážně možnost, že člověk řekne Bohu 
NE, se všemi důsledky, které z toho plynou 
včetně toho, že si člověk uzavře vstup do Bo-
žího království. Bůh na jedné straně respek-
tuje svobodu člověka, ale na  straně druhé 
neustále nabízí svou milost a  očekává, že 
člověk to původní NE změní na ANO a tak 
se mu Boží království otevře.

Nejsem beznadějný případ
V našem životě se však stává, že naše ANO 
nebývá stálé, že zapomeneme na  vinici, 
na  kterou nás Otec poslal. Opakované se-
lhání člověka deprimuje. Ale Ježíš stále zno-
vu očekává naše obrácení a návrat k Boží-
mu poslání, stále znovu nabízí svou milost, 
abychom mohli růst ve víře a v lásce. Křes-
ťanská naděje je tedy založena na  tom, že 
se každý člověk může obrátit a že Bůh toto 
obrácení očekává, že k  němu dává milost. 
Proto nemůžeme nikdy nikoho (ani sebe) 
zařadit mezi beznadějné případy. Dokud 
člověk žije, má šanci k obrácení.

Jaroslav Schrötter

Jarní bazar dětského oblečení
Srdečně zveme na tradiční charitativně-eko-
logickou akci! Přijďte své děti vybavit jar-
ním a letním oblečením a zároveň nákupem 
přispět na dobročinnost. Kdy: 22.-23. dubna 
8.30-12.00 a 15.00-19.00. 

Kde: farní sál sv. Terezičky. Příjem oblečení: 
v  úterý během dne. Oblečení musí být vy-
prané a použitelné (neděravé atd.). Od 50 ks 
oblečení výše vás prosíme o pomoc s baza-
rem. Prodej oblečení: úterý a středa 22.-23.4. 
Systém prodeje: Každou věc označte vaším 
číslem prodejce, pořadovým číslem prodá-

vaného oblečení a  cenou. Číslo prodejce 
získáte na webu farnosti v sekci Akce nebo 
na místě v úterý. Dle vašeho rozhodnutí mů-
žete část peněz získaných prodejem věnovat 
farní charitě.
Bližší informace Pavlína Trpkošová – 
tel. 606  627  385 a  Markéta Skalská tel. 
604 609 725. Uvítáme dobrovolníky ochotné 
pomoci s organizací příjmu a prodeje. Těší-
me se na Vás! Zejména nakupující jsou vel-
mi vítáni

Pavlína Trpkošová a Markéta Skalská
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pastoraČní rada farnostipastoraČní rada farnosti

Setkání pastorační rady farnosti dne 16. 3. 
smůla, že bylo v neděli tak krásné počasí: v Kobylisích chyběla zhruba třetina farníků, 
což pro začátek farní dotazníkové akce nebylo šťastné. dalším handicapem se ukázala mylná 
domněnka řady farníků, že dotazník stačí jeden do rodiny, případně manželského páru. 
někteří jej odmítají vyplňovat, neboť se jim zdá složitý a zdlouhavý. a opět jiní se necítí 
farníky, jsou zde „jen občas“ a dotazník se jich tedy údajně netýká. 
a webová verze dotazníku se ne vždy správně v patřičném prohlížeči otevře…

Protože se pastorační rada sešla krátce po 
začátku farního dotazníkového šetření, 

byly kladné i kritické dojmy z  rozdávání for-
mulářů a  kontaktem s  farníky příliš čerstvé 
a PRF diskutovala o prvních reakcích farníků, 
aby bylo možno korigovat případné nejasnos-
ti, mylná pochopení či nevstřícný postoj farní 
veřejnosti. Rada se též shodla na vhodnosti 
prodloužení dotazníkové akce o  týden, tedy 
do 30. března.
 
Být znamením Boží lásky k  mladým lidem 
a pomáhat jim na cestě k dobrému a šťastné-
mu životu. To je jádro poslání Salesiánského 
centra v  Kobylisích, na kterém se shodli zá-
stupci farnosti, střediska a komunit salesiánů 
a salesiánek pracujících na vytvoření společ-
ného projektu. O  jeho podrobnostech krátce 
konšelům poreferoval Martin Hobza.
 
Pastorační rada se věnovala průběžnému hod-
nocení letošního pastoračního plánu, většina 
radních ocenila – a též tlumočila ocenění far-
níků – mimořádně atraktivní výběr předná-
šejících v cyklu Ve středu ke Středu. Zazněla 
i postesknutí, že některé přednášky zazname-
naly smutně nízkou účast.  Josef Brtník podal 
krátkou zprávu o činnosti pracovní skupinky 
připravující pastorační plán na příští rok a jed-
notliví členové rady pak přišli s vlastními ná-
vrhy stěžejních témat, hlavních směrů a motta 
příštího pastoračního roku, jež jsou inspirová-
na koncilovou konstitucí Lumen gentium, jejíž 

systematické četbě se PRF po několik uplynu-
lých měsíců věnovala.
 
Diskutovali jsme též o Noci kostelů a rámco-
vých organizačních i  programových bodech 
Dne salesiánského centra, které budou pro-
bíhat ve dnech 23. a 24. května. Ota Fukárek 
navrhl v  rámci Noci kostelů méně organizo-
vaného programu a více prostoru pro osobní 
setkávání s návštěvníky a větší možnost indi-
viduálně se jim věnovat. Ve stručnosti jsme 
se věnovali i prožití Svatého týdne ve farnosti 
a zaznělo několik návrhů na drobná vylepšení 
i zkušenosti z uplynulých let.
 
Josef Brtník informoval o činnosti provizorní 
ekonomické rady a o potřebě oživit ji, s  tím, 
že již tento rok je k dispozici zpráva o stavu 
hospodaření (viz článek ve zprávách z farnos-
ti tohoto Kobylístku). Dále zdůraznil, že naše 
farnost je specifická tím, že její prostory patří 
Provincii salesiánů a ne diecézi, takže ekono-
mická správa farnosti vyžaduje úzkou spolu-
práci se salesiánskou provincií. Další členové 
dodali, že ekonomická rada má i jiné poslání 
a úkoly, než se podílet na rozhodování o údrž-
bě a opravách, které budou čím dál více důle-
žité vzhledem k potřebám ve farnosti a kolem 
ní. Jiní zdůraznili důležitost transparentnosti 
její práce a nutnost posílit zodpovědnost far-
níků ohledně finančních záležitostí farnosti. 
PRF se k tomuto tématu vrátí na květnovém 
setkání, kde bude jednat o  podzimní volbě 

MládEŽ

Pouť mladých na Svatou Horu za povolání 2014
Zveme mladé ve věku 14 - 25 let na již tradiční 
kobyliskou mládežnickou „Pouť mladých na 
Svatou Horu“, kterou pořádá farnost sv. Tere-
zie v Praze- Kobylisích. Během pouti se bude-
me modlit za naše životní povolání. Sraz: v so-
botu 10. 5. v 7.30 před vrátnicí Salesiánského 
centra v Praze-Kobylisích. Návrat: v neděli 11. 
5. kolem 18.30 do Prahy. S sebou: průkazku či 
jízdenky MHD, 100,- Kč na autobus na cestu 
zpět do Prahy, spacák, teplé oblečení, věci 
na spaní, přezůvky, jídlo na cestu, pláštěnku, 
dobrou náladu… Objemnější zavazadla (bato-
hy, spacáky apod.) se povezou autem.

Z Kobylis popojedeme na Zbraslav. V sobotu 
nás čeká asi 30km. Přespíme u dobrých lidí na 
chalupě v Chouzavé. Zde bude zajištěna veče-
ře, snídaně a přespání. V neděli nás čeká také 
asi 30km. Potřebujeme na Svatou Horu dojít 
včas, abychom stihli mši svatou v 15.30 v ba-
zilice. Po ní se už dle domluvy rozjedeme zpět 
do Prahy autobusem. Můžeš se k nám připojit 
třeba jen na jeden den. Pokud půjdeš, přihlas 
se na webu farnosti do pátku 2. 5. 
Za všechny poutníky

Helena Křenková, FMA

nové PRF a také o ustanovení nové řádné eko-
nomické rady farnosti.  
 
Moc děkujeme všem, kteří vyplnili a odevzdali 
farní dotazník. Prosíme vás o modlitby za naši 
farnost a zvláště za naše katechumeny. Příští 
setkání PRF se uskuteční 13. 4.

 Velmi děkujeme za veškeré vaše postřehy, při-
pomínky a návrhy, dotazy i kritiky a omlouvá-
me se, že v jejich zpracovávání jsme v mírném 
skluzu, neb nám jich od vás přichází několik 
stovek týdně a pastorační rada je jimi doslova 
zavalena. (Poslední věta je apríl.) 

Franta Reichel

Z rady Salesiánského centra
Poslední březnový den  se na setkání rady 
Salesiánského centra opět otevřela otázka 
poslání centra. Diskutovaly se připomínky zá-
stupců jednotlivých organizací centra k navr-
ženému textu poslání a odsouhlasila se verze, 
která nyní směřuje k dalšímu připomínková-
ní mezi vedoucí  pracovníky jednotlivých or-
ganizací centra, ve farnosti k pastorační radě 
a pastoračním týmům. 
Druhou a větší část setkání zabrala prezenta-
ce Michala Svobody a Václava Jiráčka, která 

se týkala  činností Salesiánského střediska 
mládeže v duchu navrženého textu. Současně 
se hovořilo o  změnách daných  plánovaným 
převedením činností Salesiánského klubu 
mládeže pod hlavičku střediska.
Následující setkání rady by měly proběhnout 
v  podobném duchu, tj.  prezentovat činnosti 
jednotlivých organizací v návaznosti na navr-
žené společné poslání Salesiánského centra.

 Michal Svoboda

salEsiánsKÉ CEntrUM
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MládEŽ  MládEŽ

Úterky u Terky v dubnu
Všechny mladé zveme na Úterky u  Terky. 
Na velký Úterek 15. 4. zavítáme do prostor 
salesiánské oratoře, kde se s námi setká její 
vedoucí Dušan Vaněk a  seznámí nás s  její 
činností, dozvíme se, jací mladí lidé tuto 
oratoř navštěvují a jakým způsobem může-
me k chodu oratoře přispět my sami.
O čtrnáct dní později 29. 4. mezi nás přijde 

Václav Martínek, který loňské letní prázd-
niny věnoval službě dobrovolníka v Bulhar-
sku. Jaké to je odjet do cizí země a pomáhat 
chudým dětem a  mladým lidem? Láká vás 
něco podobného? Tak neváhejte a  přijďte! 
Na malé skupinky se můžete těšit 8. a 22. 4. 
Těšíme se na vás!

 Verča Kašparová

MINIcirkus ve Zdicích

V  pátek přijel na faru do Zdic cirkus, což 
byla naše skupina ministrantů. Promítli 
jsme si kousek filmu o  cirkusu Humberto 
a večer jsme šli na dvůr pomodlit se křížo-
vou cestu. V sobotu dopoledne jsme si hráli 
s klacky, povídali jsme si o křesťanství a uči-
li se ministrantské dovednosti. Odpoledne 
jsme hráli fotbal a cvičili v cirkuse drezúru 
koní a  opičí dráhu. Při večerním předsta-

vení jsme to pak předvedli a  ještě k  tomu 
jsme řvali jako tygři. Velcí kluci předvedli 
artisty a žonglování. Byla to zábava. Mohli 
jsme také předvést klauna. Všichni se zaba-
vili a byli šťastni. Před spaním jsme se podí-
vali na večerníček o Krakonošovi. V neděli 
jsme šli do kostela a mohli jsme se pak po-
dívat na varhany.

Vojta Jirák

Hladové vokno aneb MAXIobnova 
v Českých Budějovicích

V polovině dubna jsme jeli s partou maxi-
strantů k salesiánům do Českých Budě-

jovic na tradiční postní duchovní obnovu. 
Pavel Kuchař nás přiví- tal a ukázal nám celý 
dům, den jsme zakončili adorací v  kostele. 
Sobotní dopoledne jsme věnovali tématu 
o  Duchu svatém, ztišení v  kostele, svátosti 
smíření a  společné mši svaté. Odpoledne 
jsme chtěli jít na výlet, ale protože pršelo, 
tak jsme čas trávili u kulečníku, ping-pongu 
nebo fotbálku. Atrakcí byla návštěva zku-
šebny, kde jsme si mohli zahrát na kytaru, 

na bicí a  zazpívat. Večer jsme pak vyrazili 
na prohlídku města a jeho památek, největší 
pozornost však upoutalo „Hladové vokno“, 
kde si každý mohl vybrat bagetu k  večeři. 
Sobotní večer pak zakončil Marf prezentací 
fotek ze sjíždění různých řek a  pozvánkou 
na prázdninovou chaloupku, při které bude-
me letos v srpnu sjíždět Vltavu.

Petr Zelinka
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zprávy z sKM, sasM a sadBy zprávy z sKM, sasM a sadBy

Chcete se setkat se salesiánskými dobrovolníky?

Mnozí z  Vás jistě vědí, že každý rok 
z  České republiky odjíždějí mladí 

salesiánští dobrovolníci, aby v  rámci pro-
gramu Adopce na blízko přispěli svojí po-
mocí na  různých místech po  celém světě 
v  duchu Dona Boska. Jejich pobyt na  da-
ných místech trvá od  jednoho měsíce až 
do jednoho roku; zúčastňují se práce v sa-
lesiánských oratořích, školách, školkách, 
atd. Jde ale samozřejmě o  obohacování 
oboustranné. Těžko totiž posoudit, kdo si 
odnáší více; zda dobrovolník, nebo mladí 
a  potřební lidé, kterým při svém pobytu 
pomáhal.
Letos se uskuteční již jubilejní 10. roč-
ník vyslání! A  navíc bude probíhat přímo 
v  naší farnosti! Kromě toho, že se ho zú-
častní mladí lidé, kteří budou tento rok 
vysláni na zahraniční pobyty, jsou k osla-
vě pozváni také dobrovolníci z  minulých 

ročníků. Pokud by k  jejich ubytování ne-
stačily kapacity Salesiánského centra, 
rádi bychom se na Vás obrátili s prosbou, 
zda by se našli lidé, kteří by je ve  dnech 
13. až 15. června 2014 byli ochotni ubyto-
vat ve svých rodinách. Myslíme, že setkání 
s  takovým novodobým misionářem může 
být nejen skutkem křesťanské pohostin-
nosti, ale také příležitostí blíže poznat 
výborné mladé lidi a  sdílet s  nimi jejich 
zkušenosti! Pokud by někdo ubytování rád 
poskytnul, ozvěte se prosím na email Jiří-
mu Pavlíčkovi:  jpavlic@seznam.cz, nebo 
na telefon 737 58 95 74.

Jiří Pavlíček
Jaroslav Vracovský SDB

Žilkovy flétničky na návštěvě v Kobylisích

V pondělí dne 28. dubna v 19.00 v Sale-
siánském divadle vystoupí známý flét-

nový soubor Aulos na benefičním koncertě 
pro Salesiánské středisko mládeže v Praze 
– Kobylisích. Jedinečný dechový soubor 
svého druhu, sestavený ze samých fléten, 
vznikl v roce 1991 spojením již existujících 
souborů profesora Václava Žilky (19. září 
1924 Ostrava – 13. dubna 2007 Praha), hu-
debníka a pedagoga, který celý svůj život 
zasvětil hudbě, dětem a píšťalkám. Nejvíce 
na  sebe upozornil veřejnost svými léčivý-
mi programy pro děti nemocnými astma-
tem. Ve své technice navázal na metodiku 
amerického lékaře Meyera Markse a  vý-

ukou na  zobcovou flétnu učil děti správ-
nému dýchání. Touto metodou se nemoc 
u dětí výrazně zlepšovala. 
Prof.  Žilka věřil, že děti potřebují ke  své-
mu správnému osobnostnímu vývoji nejen 
učitele, ale především rodiče, a tak se po-
stupně vytvořil soubor složený z hrajících 
dětí a  jejich rodičů, někdy i  prarodičů. 
Společná práce a  vystupování přinášela 
krásná ovoce v  utužování vztahů v  rodi-
nách, přispívala ke  zlepšení zdraví dětí 
s onemocněním dýchacích cest a učila děti 
společenskému chování. 
Soubor Aulos v současné době stále pokra-
čuje v  započaté cestě prof.  Václava Žilky 

pod vedením MUDr.  Evy Čadkové a  jejich 
společné muzicírování a vystupování sklízí 
nadšené ohlasy u  obecenstva nejen v  Če-
chách, ale i v zahraničí. Aulos vystoupil se 
svými flétničkami kromě mnoha koncertů 
v  České republice i  ve  Francii na  Mezi-
národním hudebním festivalu v  Belfortu, 
koncertoval v  Lyonu, ve  Vídni, v  Drážďa-
nech a v Bratislavě.  
Je obdivuhodné, co všechno dovedou 
společně vytvořit lidé různých věkových 
kategorií, pracující v  mnoha rozdílných 
oborech (lékaři, profesoři, učitelé, ekono-
mové, studenti, děti), pokud se společně 
pustí do  hraní na  zobcové i  příčné flétny. 
Odkaz prof.  Žilky tak zůstává stále živý 
ve  společné hře, souzvuku, ve  vnímání 
krásné hudby, v  přátelství, které spojila 
radost ze společného muzicírování. 

Pokud chcete i Vy prožít nevšední zážitek 
s  flétnovým souborem Aulos a  podpořit 
tak činnost Salesiánského střediska mlá-
deže v Kobylisích, přijďte si Žilkovy flétnič-
ky poslechnout do Salesiánského divadla. 
Koncert bude zároveň vzpomínkou na pro-
fesora Václava Žilku, který by v tomto roce 
oslavil devadesátiny. 
Váš dobrovolný dar pomůže mnoha dě-
tem, které ve  středisku tráví každý den 
svůj volný čas, navazují krásná přátelství, 
prožívají svoje dětství, ale i  často řeší 
svoje problémy a  jsou vděčné za podanou 
pomocnou ruku. Vstupné je dobrovolné 
a bude využito na činnost s dětmi a mláde-
ží v Salesiánském středisku mládeže. 

Eva Špačková
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zprávy z sKM, sasM a sadBy farní CHarita

Dvě benefice pro Salesiánské středisko mládeže 

V dubnu proběhnou v Salesiánském divadle 
hned dvě benefice.
 
První z  nich s  názvem Koncert pro Oratoř 
je beneficí, kterou sestavily děti z  Oratoře 
a  samy na ni budou vystupovat. Proběhne 
dne 8. 4. v 18.30 v Salesiánském divadle. Tě-
šit se můžete i na kytarové a  street dance 
vystoupení. Triky s JoJo vám předvedou klu-
ci, kteří Oratoř navštěvují. Kromě toho usly-
šíte i melodie příčné flétny a uvidíte rapující 
teenagery. Na závěr se Vám poutavým způ-
sobem představí pracovníci Oratoře. Přijďte 
i Vy podpořit potleskem a Vaší přítomností 

naše oratoriány, kteří sebrali odvahu vy-
stoupit v našem Salesiánském divadle.

Čeká nás i  tombola, ve které se dá vyhrát 
nejen střelecký kurz, zahradnické potřeby, 
ale i mobil.

Výtěžek z dobrovolného vstupného umožní 
pokrýt  část nákladů na  letní tábor dětem, 
které žijí ve skromných finančních podmín-
kách a neměly by bez Vaší podpory šanci za-
žít pravé prázdninové dobrodružství.

Eva Špačková

Poděkování za dary ve prospěch indických dětí 
Drazí farníci, chceme vám poděkovat za vaši 
velkorysost, jakou jste v  neděli 16. března 
prokázali svými dary ve prospěch projektu 
Adopce na dálku, zaměřeného na podpo-
ru vzdělání dětí z chudých rodin. Díky vaší 
štědrosti jsme již v  úterý 18. března mohli 
předat Arcidiecézní charitě Praha částku 
41.400 Kč pokrývající školné a  výdaje na 

učební pomůcky na další rok pro 8 adop-
tovaných indických dětí. Podporované děti, 
jejich rodiče i  sociální střediska, která se 
dětem věnují, si velmi váží vaší dobroty, ve 
svých dopisech vyjadřují vděčnost a vypro-
šují u Pána požehnání pro vás i celou farnost 
(viz níže dopis P. Johna Devadase)   

P. Josef Brtník a Stanislav Mareš

Pojeďte s námi do Slavkovic oslavit svátek 
Božího milosrdenství 27. 4.!
Poprvé o  zavedení tohoto svátku požádal 
Pán Ježíš ve zjevení, které měla sestra Faus-
tyna v roce 1931. „Toužím, aby milosrdenství 
mělo svátek. Chci, aby ten obraz, který na-
maluješ štětcem, byl slavnostně posvěcen 
o první neděli po Velikonocích; ta neděle má 
být svátkem milosrdenství.“ Tento svátek 
vznikl za pontifikátu papeže Jana Pavla II., 
v tento první květnový den budeme také sla-
vit jeho blahořečení. Letos si můžete zvolit 
pěší pouť nebo s  námi můžete putovat au-
tobusem:

Pěší pouť:
Srdečně zvu všechny zájemce z naší farnosti 
ke společnému pěšímu putování okolím Žďá-
ru nad Sázavou. Vyrazíme společně s dalšími 
farníky autobusem v 7.00 hod a pojedeme do 
Žďáru, pak už budeme pokračovat po svých 
do cíle - délka trasy max. 15 km. Cestu za-
končíme slavnostní mší sv. v 15.00. Nazpět 
pojedeme autobusem, návrat v  cca 19.00. 
Modlitba růžence a čtení úryvků z Deníčku 
s. Faustýny po cestě dle chuti možná. Zájem-
ci, prosím hlaste se na emailu: ticha.pavka@
seznam.cz nebo zapsáním v sakristii. 

Autobusem:
Přesný program ve Slavkovicích bude upřes-
něn, ale jako každý rok se můžeme těšit na 
2 bohoslužby, hlavní bude v 15.00 za účasti 
Jiřího Paďoura. Dále korunka milosrdenství, 
cesta světla, možnost svátosti smíření… Od-
jezd od našeho kostela bude v neděli 27. 4., 
čas odjezdu v 7.00 hod a předpokládaný pří-
jezd cca 19.00 tamtéž. 
Bližší informace: Cena pro děti 150 Kč, do-
spělí 200 Kč, rodiny, senioři, sociálně sla-
bí cena dohodou, platí se v autobuse. Jídlo 
není zajištěno, prosím vezměte si ho s  se-
bou. Doporučujeme také teplé oblečení, 
deštník, případně deku (bohoslužba je ven-
ku na dřevěných lavičkách). Prosíme o  za-
psání zájemců na list v sakristii nejpozději 
do neděle 20. dubna, nebo na email: reha-
zuza@seznam.cz
Přihlášku bereme jako závaznou, je to nut-
né ohledně pronájmu velikosti autobusu.

Za farní charitu 
Zuzana Řeháková
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Dopis P. Johna Devadase, ředitele výukového
střediska diecéze Kurnool

farní CHarita

Drazí přátelé,

přijměte srdečné pozdravy provázené modlitbou od P. Anthony Poola, biskupa 
diecéze Kurnool, a také od vámi podporované studentky Madavi Kolli. S vel-
kou radostí se s vámi chci podělit o program našich aktivit, které můžeme 
uskutečňovat díky vám, vaší obětavosti a velkorysosti. 

Umožňujete:

▸ dětem navštěvovat školu, 
▸ studentům získat vyšší vzdělání, 
▸ sirotkům žít v sirotčinci, 
▸ chudým dětem získat učebnice, 
▸ rodinám snížit jejich finanční zátěž, 
▸  dětem o letních prázdninách třídenní seminář,  

o komunikačních dovednostech a výchově k sebevzdělávání, 
▸ komunitě vlít naději a dát dobrý pocit, že zde je někdo dobrý jako vy. 

Děkujeme vám, že se podílíte na podpůrném programu Arcidiecézní charity 
Praha. Za to všechno, co pro nás a naši misionářskou diecézi děláte, vám dě-
kujeme se sepjatýma rukama a současně prosíme Všemohoucího Boha, aby 
vám popřál zdraví, vašemu srdci lásku, vaší mysli pokoj, vaší farní rodině ra-
dost a povzbuzení a vašim pracím úspěch a plodnost.

S přáním všeho dobrého  
P. John Devadas

sKaUti

Porevoluční obnova 

Oba oddíly - dívčí 101. a chlapecká 88. - 
se naplnily nováčky. Další tábory měli 

chlapci v roce 1991 a 92  u Bechyně na říčce 
Smutné poblíž Haškovcovy Lhoty. Půjčené 
tábořiště Bechyňskými skauty. Romantika 
jako z  Foglarových Hochů od  bobří řeky. 
Poradní skála, meandrující řeka v  lukách. 
V jednom z ohbí skautský tábor s táborovým 
kruhem kolem ohně a vysoký totem. Kolem 
lesy plné borůvek. Žádní turisté. Do Bechyně 
hodina chůze cestičkou kolem říčky.
Na  tábořišti skauty vybudovaný oltář, 
kde otec a  skaut (byl mnoho let jako kněz 
a  skaut odsouzen v  dolech na  uran) Jarda 
Karl pro nás sloužil bohoslužbu. Mnoho no-
váčků, kterým se u nás líbilo, rozšířilo naši 
skautskou rodinu. A  z  toho plynula touha 
po  vlastní táborové základně. Náš bratr ze 
70 let Beda Zábranský dodal řezivo. U Toníč-
ka Párala v Čimicích jsme prkna ohoblovali. 
Převezli do Kobylis ke Škvorům na zahradu. 
Udělali polodrážku.
Sbili podsady. A mohli je tam uskladnit. Vel-
ké díky Standovi Škvorovi!

Bratr „Smrťák“ Ivan Zavadil koupil 15 „A“ 
stanů OSADA. Byli jsme připraveni postavit 
opravdu svůj tábor. Tábořiště zajistil Pepa 
Pešata u kamaráda Petra Jadlovského u Dol-
ního Žandova za Lázněmi Kynžvart kousek 
od  hranic s  Německem. Petr - přezdívkou 
Harry - se věnuje chovu koní. Za  půjčenou 
louku jsme mu pomáhali se senem. Každý 
kůň musí na  zimu mít 8q sena. Také jsme 
na nich jezdili. Kluci viděli a zakusili, že hodi-
na jízdy = 8 hodin práce kolem tohoto velké-
ho zvířete. Hodiny chovatelské práce se dost 
zajídaly. Pro tyto první skauty, kteří s námi 
vyráběli podsady, sami stavěli i bourali tábor 
a  pracovali na  loukách za  tábořištěm, byl 
tlak prožití prázdnin nezměřitelný se sou-
časnými poměry. Odchovanci této doby však 
vedou 88. středisko dnes! A většina z nich si 
od té doby v přírodě na koních nezajezdila. 
I přístup rodičů je dnes jiný. Málokdo by sou-
hlasil s tím, že jeho děťátko bude každý den 
(mimo nedělí) o prázdninách několik hodin 
pracovat  na farmě. 

Karel Sláma
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Hrát a žít čestně
v uplynulých týdnech navštívil komunitu v Kobylisích salesián petr němec. tak jako každý 
rok, přijel na pravidelnou návštěvu z Bulharska, kde působí řadu let jako misionář. 
Je zakládajícím členem české salesiánské misie v Bulharsku.

Jak dlouho působí vaše komunita v Bul-
harsku?
Přesně dvacet let. Do Bulharska jsme od-
jížděli s  Toníkem Komanem 17. dubna 
1994 právě odsud z  Kobylis po mši svaté. 
Byla zrovna neděle. Díky Bohu a  radě teh-
dejšího apoštolského nuncia arcibiskupa 
Mario Rizziho nás přijal do své diecéze, 
tedy exarchátu, biskup východního obřadu 
Mons. Metodij Stratiev. Mohli jsme bydlet 
na biskupství, získat pobyt a  tak oficiálně 
existovat. Učili jsme se jazyk, jehož základy 
jsme však dostali již v Praze a vplouvali do 
východní liturgie. Hledalo se místo, kde bu-
deme působit. Spolu s tehdejším pomocným 
biskupem Mons. Christo Projkovem jsme 
jezdili po Bulharsku a navštěvovali farnosti. 
Nakonec padla volba na Kazanlak. No a 25. 
října 1994 jsme se můj spolubratr Toník 
Koman, Richard Kalus a  já nastěhovali do 
Kazanlaku. Se zabydlováním nám pomoh-
li první dobrovolníci z  Čech Josef Hořínek 
a Jaroslav Holub.

A celých dvacet let působíte v Kazanla-
ku i vy osobně?
Ano. Během těch let přicházeli bratři na 
asistenci, pak zase odešli. Ale po skončení 
studií se zase vrací. Kromě Kazanlaku půso-
bíme od roku 2008 nastálo ve Staré Zagoře 
a od roku 1999 v Jambolu. Mezitím jsme v le-
tech 1996 – 1999 působili ve farnosti Novo 
Delčevo u řeckých hranic. Dobrovolníci, kte-
ří přijíždějí k nám na roční výpomoc, bydlí 
u nás v Kazanlaku a dobrovolnice ve Staré 
Zagoře. 

Které činnosti vykonáváte, čím vším se 
tam zabýváte?
Od začátku jsme měli na starosti běžnou far-
ní činnost, pastoraci, spojenou s prací s dět-
mi, oratoř. Vedli jsme kroužky jako malování, 
ruční práce, kroužek, kde si kluci opravovali 
kola. Začali jsme organizovat dětské tábory 
na způsob vám tady v Praze dobře známých 
chaloupek. Pro mladší i  starší kluky, později 
stejně i pro děvčata, takže byly roky, kdy tá-
borů bylo až šest. Pro starší děti byl a je vždy 
puťák. Později jsme organizovali i  pracovní 
chaloupku spojenou s opravou některých kos-
telů a far. Samozřejmě také s tím spojená pří-
pravná setkání na tábory spolu s animátory, 
kteří se stali vedoucími v jejich organizování 
a vedení. Během roku pak adventní a postní 
duchovní obnovy pro mládež, které se kona-
ly i  v  létě. Dále novoroční setkání, přípravu 
animátorů, tento rok probíhá již čtvrtý, nyní 
dvouletý kurz.
Zpočátku jsme pronikali do tamějšího pro-
středí opatrně, protože jsme nechtěli vytvářet 
proselytismus, tedy měnit víru obyvatel. Ale 
bez toho, že by se mluvilo o Kristu, to nejde, 
bez křesťanského prvku v  bulharském pro-
středí výchovná činnost nemá smysl. Zpočát-
ku, po třech hodinách oratoře denně, kdy děti 
přicházely a odcházely, kdy chtěly, jsme viděli, 
že to nemá žádný výchovný efekt. Takže jsme 
časem zavedli kartičky jako průkazky pro 
vstup do oratoře, zavírá se 20 min. po začát-
ku. Postupně se vytvořila pravidelná skupin-
ka kluků, se kterou se dalo už lépe pracovat. 
Jeden den máme katechezi a hry, druhý den 
doučování a hry. Jde o romskou mládež, která 



Kobylístek duben 201422 23

rozHovorrozHovor 

někdy ještě ani v patnácti neumí pořádně číst. 
Minulý rok jsme měli kapelu, dal ji dohroma-
dy náš spolubratr Jára Růžička, který byl u nás 
na praxi. Dostali jsme od bývalého českého 
velvyslance reproduktory, zesilovač a mixážní 
pult. On sám přivezl svoje elektrické kytary 
sólovou a basovou, celou sestavu bubnů a za-
čal trénovat kluky, takže se vytvořila kapela, 
která hrála na různých akcích, především na 
oslavě Dona Boska. Fungovalo to neskutečně. 
Máme nové hřiště, kam si chodí přes den za-
hrát i hoši z města. Kontakt s nimi je ale ob-
tížnější. 
Naše kluky také baví ministrování a to je pak 
motivuje k další práci. Mládež, se kterou pra-
cujeme, to nemá jednoduché. Děti vyrůstají 
často s babičkou, dědou, úplné rodiny jsou vý-
jimkou. U nás máme takový miniinternát, kde 
bydlí přes týden několik kluků, kteří jezdí den-
ně do sousedního města do zemědělské školy. 
Mají u nás pestrý program, střídá se učení, ka-
techeze, práce v dílně, práce v oratoři, sport, 
hraní na nástroje a samozřejmě nejvíce „oblí-
bené“ uklízení. Na víkend se vrací domů.
Máme pěkné vztahy s  městem, byla nás na-
vštívit paní starostka. Na druhé straně jsme 
se zpočátku potýkali s  nedůvěrou okolí, byli 
jsme bráni jako ti, kteří jsou jiní, někdy dokon-
ce jako sektáři. 
Ve Staré Zagoře, kde pracují spolubratři Jiří 
Svoboda jako ředitel komunity, Martin Jílek 
jako farář a  Jaroslav Fogl jako ředitel Stře-
diska i Nadace Don Bosko Bulgaria, od roku 
2008 naplno ve farnosti a mimo to především 
s Romy, je situace trochu jiná. Malé Středisko 
mládeže máme přímo v Machale, tedy romské 
čtvrti. Jsou to tři místnosti, kde jsou zaměst-
nány momentálně dvě učitelky a kde pracují 
salesiáni i dobrovolnice i dobrovolníci. Tam je 
skvělé, že se vytvořil těsný kontakt se školami, 
s učiteli i s rodinami dětí, kde je opravdu ně-
kdy žalostné zázemí. Děti musí chodit do školy 
a na doučování, aby mohly chodit do kroužků 
jako na kytaru, flétnu, piano, ruční práce, šití, 

pletení z proutí, tance…, případně si zde i hrát. 
Náročnost na děti i rodiče se vyplácí.

Když srovnáte českou a bulharskou mlá-
dež, v čem jsou mladí lidé v obou zemích 
stejní a v čem se liší? 
Stejní jsou asi v tom, jak se věnují mobilům, 
internetu, facebooku… Obecně je ta mládež 
dost podobná, ale řekl bych, že ta bulharská 
mládež se dá nadchnout jednoduššími věcmi 
- třeba prostřednictvím her, které by tady děti 
už nezaujaly. Také se rychle pro něco zapálí, 
ale nemají potřebnou výdrž, protože jsou více 
emoční. Asi je to dáno celkovou povahou ná-
roda. To se projevuje ve  skupinových hrách, 
třeba ve fotbale, kde každý hraje na sebe ve 
snaze ukázat se, co umí. Učíme je hrát fotbal 
tak, aby u toho zbytečně nekřičeli, nenadávali 
a nerozčilovali se, protože to pak kazí morálku.
Také je tam zajímavý fenomén, oni každému 
tykají. Mladé prodavačky starému člověku, 
děti cizím lidem… Projevovalo se to i na hřišti, 
tak jsme museli stanovit pravidla, protože ně-
kdy se ty autority úplně ztrácely. 
Další věc, kterou české děti a mládež už ani 
neznají, je odpolední vyučování. Měsíc a půl se 
tam chodí do školy dopoledne, měsíc a půl od-
poledne. Tomu se pak musí přizpůsobit i práce 
v oratoři, protože je daleko složitější. Takzva-
ná odpolední směna do oratoře dopoledne 
v podstatě nepřijde.

Co by podle vás mládež v Bulharsku po-
třebovala, co by jí pomohlo?
Myslím, že je to problém vztahů. Udržovat 
dobré vztahy mezi sebou. Duchovní stránka je 
důležitá: aby se naučili žít s Bohem, osobně. 
Též aby byli schopni se opřít o někoho, kdo je 
nepodrazí. Svěřit se někomu, kdo je povede 
lidsky i  duchovně. Třeba řešíme občas pro-
blém, jak hrát některé hry čestně - oni totiž 
chtějí vyhrávat za každou cenu, i když dnes už 
je to lepší. Přesto hrát a žít čestně je problém. 
A také pracovat, protože je pro ně ponižující 

manuálně pracovat. Mnozí se stydí před dru-
hými, i když jsou šikovní.

Vy jako duchovní západní kongregace 
jste při příchodu do Bulharska musel při-
jmout východní katolický obřad. Ne ka-
ždému je tento obřad srozumitelný, jak 
jste se s tou změnou vypořádal?
Půl roku před odjezdem jsme se učili bulhar-
štinu, to bylo dobře. S řeckokatolickým obřa-
dem jsme se důkladně seznámili až v Bulhar-
sku. Přišli jsme před Květnou nedělí, kdy jsou 
obřady jiné než běžně. Takže i když jsme se 
před tím připravovali na obřady, které probí-
hají obvykle v bulharštině, měli jsme zrovna 
„štěstí“ na obřady ve staroslověnštině po celý 
Svatý týden. Moc jsme jim nerozuměli a hle-
dali v  takzvaném služebniku, kde se vůbec 
nacházíme. Běžné liturgie v týdnu pak byly již 
v bulharštině. Takže postupně jsme se do toho 
dostali. I  když naší české mentalitě je bližší 
ten západní obřad a s tím související touha po 
kontaktu s lidmi. Na druhé straně, jeden z na-
šich nejmladších salesiánů Jaroslav Fogl byl 
vysvěcen ve východním obřadu a dá se říct, že 
on si ho skutečně zamiloval.
Když jsme pak byli v Kazanlaku sami, museli 
jsme sloužit bohoslužby již bez pomoci bulhar-
ských duchovních. Protože hlavně u slavnost-
ních obřadů Svatého týdne se používalo něko-
lik liturgických knížek, začal jsem si nejdřív 
dělat poznámky, kdy se jaká knížka používá. 
Nakonec z  toho ve spolupráci s  jedním bul-
harským a  jedním chorvatským duchovním 
vznikla příručka, ve které je všechno přesně 
a přehledně popsané, každý den Svatého týd-
ne. Dáváme to i lidem, takže se dobře orientují 
a mohou se aktivně účastnit. Dokonce i pravo-
slavní si přišli pro její vydání! 

Jakou tradici má katolictví v Bulharsku?
Žáci sv. Cyrila a Metoděje, kteří přišli z Velké 
Moravy, byli především sv. Kliment a sv. Naum, 
kteří později žili v Ochridu v dnešní Makedonii 

v době jednoty celé církve. Po rozdělení círk-
ve na pravoslavnou a katolickou, kdy se stalo 
Bulharsko pravoslavným, bylo za cara Kaloja-
na období příklonu k Římu, ale netrvalo bohu-
žel dlouho.
V  15.-16. století začali přicházet františkáni, 
především z Chorvatska, kteří se zprvu starali 
o chorvatské obchodníky a pracovníky, pozdě-
ji i samotné Bulhary. Centrum měli v Čiprovci 
tedy severozápadním Bulharsku. V  r. 1688 
v této oblasti došlo k povstání proti Turkům, 
kteří ovládli Bulharsko už v  r. 1393. Povstání 
bylo krutě potlačeno a  lidé utekli především 
do středního Bulharska, kde žije kolem Plovdi-
vu silná katolická komunita. V 19. století přišli 
opět misionáři, tentokrát kapucíni, kteří zde 
působí dodnes. V  severním Bulharsku začali 
pomáhat katolickým kněžím otcové passio-
nisti, myslím, že to bylo v 18. stol. Takže bis-
kupská města západního obřadu jsou Plovdiv 
a Ruse. 
Pokud jde o  katolíky východního obřadu, 
tak Bulhaři, kteří žili na pobřeží Černého 
a  Egejského moře v  takzvané Thrákii a  řec-
ké Makedonii, byli velice utiskováni řeckými 
biskupy v  19. století. Zdvihla se vlna odporu 
a zároveň vznikla touha mít vlastní hierarchii. 
Záchranou pro ně byla myšlenka sjednotit se 
s Římem, což se také stalo 18. prosince 1860. 
Takže v roce 2010 jsme slavili výročí 150 let. Za 
balkánských válek v letech 1912-1913 byli Bul-
haři z tohoto území vyhnáni a usadili se v pří-
hraničních obcích a ve velkých městech přede-
vším jižního Bulharska. Biskupským městem 
se stala Sofia, kde od roku 1926 je ustanoven 
exarchát, což je jakýsi předstupeň biskupství.

Jak vůbec reagovala místní společnost na 
váš příchod, jak vás přijímali?
Začali jsme tím, že jsme sloužili bohoslužby. 
V  letech 1996-1997 postihla Bulharsko poli-
tická a ekonomická krize a v této době jsme 
zprostředkovávali humanitární pomoc. Vo-
zili jsme léky, potraviny, z Čech dva vagony… 
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Z  Německa se nám podařilo zprostředkovat 
finance na polévku a čtvrtku chleba pro 150 
lidí denně po dobu čtyř let. Tohle mělo navíc 
i  smysl k  posilování vzájemných sociálních 
kontaktů, protože lidé dostali nejenom najíst, 
ale také se vzájemně seznamovali. Navazova-
li osobní vztahy, byli to lidé i z pravoslavných 
farností i jiných církevních obcí. Tím, že jsme 
naši pomoc rozvezli v podstatě do všech far-
ností, do nemocnic, do školek, jsme si u míst-
ních obyvatel získali důvěru, dobré jméno 
a kontakty s pravoslavnými kněžími či pastory 
jiných vyznání. To bylo důležité.
Samozřejmě, že člověk má snahu přispívat 
i něčím ze svých představ a dávat do toho něco 
ze své vlastní kultury. Když vidíte nepořádek, 
situaci na silnicích, častou nedůslednost nebo 
problémy s  dodržováním časových termínů, 
máte tendenci vysvětlit, že u nás se to dělá tak 
a tak. Ale člověk musí být opatrný, aby pořád 
jen neradil, protože by se to mohlo přehnat. 
My musíme respektovat jejich kulturu.

Zažil jste v Bulharsku něco, co byste v Če-
chách nikdy nezažil?
Asi moře. I když my nejsme přímo u moře, ale 
uprostřed Bulharska. Také neobvyklým pro 
mě bylo, s  jakou netečností prodavačů jsme 
se na začátku našeho působení setkávali. Ne 
kvůli tomu, že jsme nebyli místní, ale to byl 
prostě jejich normální přístup.

Proč byla oslovena právě česká komuni-
ta, aby uskutečnila misii v Bulharsku?
Svatý otec Jan Pavel II. si přál, aby salesiá-

ni působili i  na Balkáně. Obrátil se proto na 
tehdejšího hlavního představeného salesiánů 
Dona Egidia Vigana. Čeští podnikatelé, umělci 
a vědci jsou v Bulharsku velmi dobře zapsaní 
už od 19. století. Češi objevili jejich první krá-
lovská města Plisku a Preslav, založili archeo-
logické muzeum ve Varně, Uměleckou akade-
mii v Sofii, první pivovar v Sofii, v 19. století 
napsal nejobsáhlejší historii Bulharska Čech 
Konstantin Jireček, který se stal ministrem 
kultury po osvobození Bulharska od turecké 
nadvlády v r. 1878. Češi tam mají dobré jmé-
no, krom toho jsme si jazykově blízcí. Od roku 
1968 jezdily do Bulharska skupiny mládeže 
pod vedením právě salesiánů. Mladí putovali 
po horách a pak měli u moře duchovní cvičení. 
To všechno hrálo svoji roli.
I  když my jsme se původně připravovali na 
misii do Ruska. V lednu 1993 se stal provinci-
álem Benno Beneš a volal mi do Teplic. Ptal se, 
co bych řekl na to, kdyby to bylo Bulharsko. 
Řekl jsem, že azbuka jako azbuka, nikdy jsem 
tam nebyl, snad to zvládnu. A v létě jsme už 
podnikli průzkumnou cestu po Bulharsku. Na 
exarchátu nás přijal tehdy Mons. Metodij veli-
ce lidsky. Tak jsme tam zůstali…

Jste doma v Čechách, nebo v Bulharsku?
Rád se vracím do Bulharska jako domů, ale 
když jedu do Čech, tak jedu také domů. Jsem 
rodem Čech, jménem Němec a  srdcem ….? 
(smích) 

Kamila Schusterová

Petr Němec (1949) se narodil v Lysé nad Labem, absolvoval Střední průmyslovou školu stroj-
ní v Praze – Karlíně. Po roce studií na ČVUT v Praze se rozhodl pro studium teologie, vysvěcen 
na kněze byl v roce 1977 a v témže roce se stal ještě před svěcením tajně salesiánem. Působil 
v Turnově, v Sobotce, v salesiánské komunitě v Teplicích. Od roku 1994 působí v Bulharsku. 
V roce 1995 se stal prvním ředitelem salesiánské komunity v Bulharsku. Na jaře 2014 začíná 
salesiánská komunita v Bulharsku se stavbou nového salesiánského centra ve Staré Zagoře.

Kobyliský farník členem Papežské akademie

Ve dnech 19. - 22. února se konalo 20. 
shromáždění Papežské akademie Pro 

vita, kterou založil blahoslavený Jan Pavel II. 
11. února 1994 svým motu proprio „Vitae 
mysterium“. Proč jsem se dostal mezi první 
jmenované členy tohoto poradního sboru 
papeže v  otázkách bioetiky a  biomedicíny, 
se asi nikdy nedozvím. Termín tohoto vý-
znamného zasedání byl připravován ještě 
za pontifikátu Benedikta XVI., a proto se asi 
dostal do týdne naplněného dalšími důle-
žitými setkáními. To poznamenalo i vlastní 
program, kdy nebylo možné, abychom byli 
přijati ve zvláštní audienci v  papežském 
paláci, ale byli jsme účastníky generální au-
dience na náměstí sv. Petra - sice na velmi 
prominentním místě, ale za křeslem, odkud 

Svatý otec hovořil, takže jsme mu byli velmi 
nablízku, ale viděli jsme pouze jeho záda.

Součástí zasedání bylo i veřejné symposium 
na téma Stárnutí a disabilita - tento termín 
neznamená jen invaliditu či neschopnost 
různého typu, ale zahrnuje i všechny proje-
vy ztráty výkonnosti tělesné i duševní, které 
jsou nechtěným průvodním jevem postupu-
jícího věku. Na symposiu zazněly přednáš-
ky uznávaných odborníků širokého roz-
sahu oborů, kteří se tímto jevem zabývají, 
a následující rozpravy vyústily v závěrečný 
dokument, který v současnosti prochází re-
dakční úpravou a bude sloužit jako odborný 
podklad pro připravované dokumenty Sva-
tého stolce.

Akademii tvoří maximálně 70 odborníků 
z oblasti teologie, filosofie, medicíny, socio-
logie, právních věd apod., které jako řádné 
členy jmenuje papež. Po dosažení 80 let se 
jejich členství mění v členství čestné. Kromě 
řádných členů může papež na 5 let jmenovat 
i členy dopisující (jmenování je možné i opa-
kovat). Činnost řídí president a řídící výbor, 
praktické záležitosti pak kancelář a sekre-
tariát ve Vatikánu.

Ze 70 řádných členů je jeden embryolog 
(a jeden čestný člen) a 3 členové pocházejí 
z  České republiky. Je to stejné zastoupení 
jako např. Polsko, Španělsko a  silnější než 
Francie či Německo - mnohem lidnatější 
země se silnější pozicí církve ve společnosti.

Doc. MUDr. Petr Hach,  
(emeritní přednosta Ústavu histologie 
a embryologie 1. lékařské fakulty UK)



Kobylístek duben 201426 27

podnĚty, ÚvaHy, názory podnĚty, ÚvaHy, názory

Kniha vzpomínek pana Josefa Jakeše 
Možná se na svého spolufarníka upamatujete. Josef Jakeš (1918-2011), starší bělovlasý pán 
s knírkem, jehož chůze se neobešla bez podpory dvou francouzských holí. postupem času 
se stávala obtížnější, i jeho sluch se zhoršoval, ale laskavý úsměv a jiskra v očích zůstávaly 
i po devadesátce.

Když Pán k sobě povolal jeho milovanou 
manželku Renušku, ponořil se do útěš-

ného světa vzpomínek a  na popud svých 
dětí i vnoučat začal sepisovat události své-
ho rozmanitého, nelehkého života, v  němž 
nechyběly situace humorné ani dramatické, 
takže témat k vyprávění měl více než dost. 
Posléze přešel za laskavé pomoci svého vnu-
ka od psacího stroje k počítači, což neklam-
ně svědčí o jeho odvaze i duševní čilosti až 
do posledních chvil. Aby se zdokonalil, byl 
dokonce nejstarším účastníkem počítačové-
ho kurzu Salesiánského centra.
Vzpomínky byly vydány knižně pod názvem 
„Slyším mlýnský kámen, jak se otáčí“  - mno-
hovrstevnou symboliku názvu jistě není 
třeba vysvětlovat. Rodným místem autora 
je Český Krumlov, v  jeho pamětech ožívají 
muži a ženy tří generací rodu, život uvědo-
měle české katolické rodiny v dvojjazyčném 
městě, obrazy každodenního života v  Čes-
kém Krumlově, Křešicích na Benešovsku, 
v  Praze, i  jinde. V  toku vyprávění najdeme 
i poučený a osobními zkušenostmi podlože-
ný výklad o životě katolické církve, laických 
aktivitách, málo známou historii tzv. kultur-
ního boje proti katolické církvi za první re-
publiky i  vysvětlení problematiky majetku 
církve. Jedna z kapitol se také věnuje svato-
anežské pouti Čechů do Říma, autor byl to-
tiž členem poutního výboru. Jen v útržcích 
dovypráví svůj vlastní příběh, s  laskavým 
humorem dovede líčit naděje i zklamání po-
divné „demokracie“ poválečného mezidobí 
i všednodenní lapálie a strasti i radosti ne-

poddajného „občana druhého řádu“ v  době 
komunistické „diktatury proletariátu“.
Střídají se tu příběhy, popisy, úvahy, zku-
šenosti. Je v  tom nejlepším smyslu určena 
nejširšímu okruhu čtenářů, zaujmou často 
dramatické příběhy lidí i  věcí psané živým 
jazykem, svátečně pohladí po duši, potěší 
půvabem a kouzlem „starých časů“.

Renata Ferklová 

Já a moje žena Renuška jsme se přestěhovali 
do dvougarsonky na rozhraní Libně a Kobylis, 
tam, kde dříve stávala usedlost Štírka, dnes 
se tam říká Stírka; nevím, jak a  kdy o  svůj 
háček přišla. S  přibývajícími léty přicházely 
i  problémy se zdravím. (…) Nemoc dostihla 
i  mne a  musím tu o  svém uzdravení vydat 
svědectví. Jednou Renuška uvařila jako vždy 
vynikající čočku, já ji míval moc rád, a ta se 
mi stala osudnou. V noci mne odvezla sanit-
ka na internu na Bulovce, situace se kompli-

kovala, doktoři si na mne už brousili skalpel. 
Pan doktor Zdeněk Nejedlý, na něhož vděčně 
vzpomínám, mne po poradě s  profesorem 
začal léčit medikamentózně. Denně jsem po-
lykal hrsti pestrých barevných pilulek, potíž 
mi ke všemu začala dělat pravá noha, která 
se stala naprosto neovladatelnou, nikdo mi 
nikdy nevysvětlil, jak souvisela chutná čočka 
s nohou. Po nějakém čase mne začali denně 
vozit i s postelí podzemními chodbami do ji-
ného pavilonu na ultrazvuk a tam se doktor 
tvářil starostlivě. Až jednou přišla jako obvyk-
le na návštěvu Renuška a podivila se, že ležím 
za plentou, obložený přístroji a ovinutý hadič-
kami a kabely a službu držící lékař jí řekl, aby 
se připravila na nejhorší. I moje dcery se po 
konzultacích s  dalšími odborníky dozvěděly 
smutný verdikt, že pro moji nemoc (problém 
jaterní tepny) nemá současná medicína řeše-
ní. A tak poslala Renuška do našeho farního 
kostela k Sv. Terezičce pro salesiána P. Káju 
Herbsta, který je dnes biskupem; vyzpoví-
dal mne a posloužil eucharistií a posledním 
pomazáním. Rozloučil jsem se s  Renuškou 
a v duchu se všemi členy své rodiny i příbuz-
nými, pomodlil se a  čekal. Pamatuji se, že 
jsem neměl vůbec strach a  nakonec klidně 
usnul. Skoro jsem se podivil, když jsem se 
ráno probudil. Opravdový podiv však přišel 
poté, co odnesli všechny přístroje, hadičky 
i kabely a odstavili plentu. Při kontrole na ul-
trazvuku se mne doktor zeptal, jsem-li věřící. 
Na kladnou odpověď mi řekl: „Uvědomte si, 
že ta změna vašeho stavu je Boží zázrak, vy 
už jste neměl žádnou jinou šanci“.

Ukázka z knihy 
(pro zájemce bude k dispozici na knižním stánku u zpovědnic, pozn. red)
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podnĚty, ÚvaHy, názory KatoliCKá zBroJniCE

Hlasuje se jako ve volbách
Referendum probíhá jako volby, akorát ne-
dostanete do schránek hlasovací lístky. Mu-
síte jít do své volební místnosti s občanským 
průkazem, kde dostanete hlasovací lístek, na 
kterém zaškrtnete, zda s referendovou otáz-
kou souhlasíte nebo nikoli. Pokud chcete 
zákaz heren a casin na Praze 8, zaškrtněte 

ANO (pouze dodávám, že na Praze 8 se ne-
nachází žádné „casino hotelového typu“. Ca-
sina, která jsou na Praze 8, jsou na podobné 
úrovni jako herny, živé hry se v nich často ani 
neprovozují, pouze se tváří o trochu nobles-
něji.) Více informací najdete na stránkách 
www.referendum8.cz.

Už máme 6000 podpisů  
Náš referendový tým však nezahálí a po prá-
ci a  o  víkendech dále sbíráme podpisy pro 
případ, že referendum bude neplatné. Bude-
me požadovat vypsání nového referenda na 
komunální volby (není pravda, že referen-
dum by nemohlo být spojeno s volbami, jak 
občas tvrdí zastupitelé, ba právě naopak je 
tato verze upřednostňována, aby byla zajiš-
těna 35procentní volební účast a náklady na 
referendum tak nebyly zbytečné). 
S  podpisovým stánkem býváme odpoled-
ne na Kobylisích a na Palmovce, občas i na 
dalších místech. Pokud byste nám chtěli po-
moct, alespoň jeden den, budeme vám velmi 
vděčni. S přibývajícím počtem podpisů nám 
sice přibývá i optimismu, ale ubývá sil. V pří-
padě zájmu se mi ozvěte na níže uvedený 
email či telefon. 
Je to opravdu skvělá zkušenost – člověk vyjde 
ze své bubliny přátel a pozná více strukturu 

obyvatel Prahy 8. Většina lidí na tuto aktivi-
tu reaguje příjemně či neutrálně, negativní 
reakce jsou řídké. Petici nám podepsalo už 
i několik gamblerů, to pak člověku udělá ob-
zvlášť radost. 
Archy musíme na zastupitelstvu odevzdat do 
16.5., tak prosím všechny, kdo u sebe ještě ně-
jaké archy mají nebo kdo by nám ještě chtěli 
pomoct, aby tak učinili do 10.5.! Podepsané 
archy můžete odevzdat v knihkupectví Por-
tál na Kobylisích či na dalších podpisových 
místech uvedených na webu www.8bezha-
zardu.cz. Uvítáme taktéž finanční podporu 
(na tisk letáků apod.) na transparentním 
účtu  2300519436/2010. Dejte nám také pro-
sím „lajk“ na facebooku: www.facebook.co-
m/8protihazardu! Za veškerou i  modlitební 
podporu děkujeme! 

Vlaďka Jelínková
776 393 717, vladka.jelinek@gmail.com

Otestuj své vědomosti
Opět přinášíme pár kvízových otázek, na kterých si můžeme ověřit vaše vlastní 
znalosti, tentokrát převážně z Písma svatého. Uhádnete alespoň jednu správně?

1. Který evangelista o sobě hovoří jako 
o „učedníku, kterého Ježíš miloval“?

a) sv. Marek
b) sv. Matouš
c) sv. Jan

2. Jak se jmenovaly Lazarovy sestry?
a) Ráchel a Rút
b) Maria a Marta
c) Marta a Tena

3. Při křížové cestě potkal Kristus ženy, 
které mu podaly roušku, do které – po-
dle tradice – obtiskl svou tvář. Jak se 
tato rouška nazývá?

a) Mariina rouška
b) Veroničina rouška
c) Rouška Marie Magdalské

4. Po vzkříšení se Ježíš znovu zjevil 
svým učedníkům u  Tiberiadského 
moře. Stál na břehu a zeptal:
a) Kudy se jde do Emauz?
b) Nemáte něco k jídlu?
c) Nechcete mne následovat? 

5. Jak se jmenoval filištínský obr, nad 
kterým zvítězil starozákonní David?

a) Goliáš
b) Jeremiáš
c) Kleofáš

6. Která starozákonní postava byla Bo-
hem přejmenována na „Izrael“?

a) Abrahám
b) Izák
c) Jákob

7. Která biblická postava přivedla Židy 
po 40 letech pobytu na poušti do zaslí-
bené země?

a) Jozue
b) Mojžíš
c) Áron

Katolická zbrojnice - řešení: 
1c, 2b, 3b, 4b, 5a, 6c, 7a.

Připravil Kazimír Večerka

Referendum 12. dubna
Příští sobotu 12. dubna se od 8 do 20.00 usku-
teční na Praze 8 referendum o hazardu. Toto 
referendum vyhlásilo zastupitelstvo po tom, 
co zjistilo, že sbíráme podpisy za referendum 
spojené s  komunálními volbami na podzim. 
Ač máme důvodné podezření, že toto datum 

zastupitelé zvolili účelově, aby nebyla splněna 
nutná 35procentní volební účast, přesto vy-
zýváme lidi, aby hlasovat šli. Už jenom proto, 
abychom viděli, jak pan starosta Janků bude 
v dalším vypečeném úvodníku v časopise Os-
mička výsledek referenda interpretovat...
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BoHoslUŽBy svatÉHo tÝdnE přílEŽitost KE svátosti sMířEní

Svatý týden v našem kostele 

KVĚTNÁ NEDĚLE 7.30 slavnostní vstup uprostřed kostela
 – PAŠIJE 9.00 průvod ze zahradní terasy (přijďte včas!)
  10.30 slavnostní vstup uprostřed kostela, zpívané pašije
  18.30  slavnostní vstup uprostřed kostela
   přineste si s sebou ratolesti jara – jívy, zlatý déšť

PONDĚLÍ, ÚTERÝ,  setkání s Hospodinovým trpícím Služebníkem
STŘEDA středa 16.00 svátost smíření dětí mladšího školního věku
 
ZELENÝ ČTVRTEK 18.30 památka večeře Páně s umýváním nohou učedníků
   společná modlitba s Ježíšem v Getsemanech
    soukromá modlitba s Ježíšem v Getsemanech přes celou noc 

VELKÝ PÁTEK   den přísného postu a pokud možno den pracovního volna
   k intenzivnímu prožití tohoto dne doma i v kostele
  8.00 společná modlitba RCH a hodinky četby
  15.00 pobožnost křížové cesty pro děti
  18.30 velkopáteční obřady

BÍLÁ SOBOTA  den ticha, rozjímání nad smrtí u Kristova hrobu
  8.00 společná modlitba RCH a hodinky četby
  8.30 bezprostřední příprava na křest
  9.00 – 10.30 příprava ministrantů v kostele na večerní liturgi
  10.30 – 20.00 příležitost k osobní modlitbě u Božího hrobu

VIGILIE 21.00 slavnost velikonoční svíce
VZKŘÍŠENÍ  bohoslužba slova
   bohoslužba křestní
   bohoslužba eucharistická
    dnes je vhodné vzít si své křestní svíce k obnově křtu

SLAVNOST 7.30 asperges na začátku eucharistické bohoslužby
ZMRTVÝCHVSTÁNÍ 9.00 asperges na začátku eucharistické bohoslužby 
PÁNĚ 10.30 křest dětí při eucharistické bohoslužbě
   asperges na začátku eucharistické bohoslužby
    při každé bohoslužbě bude také žehnání velikonočních 

pokrmů

VELIKONOČNÍ  bohoslužby 7.30, 9.00, 18.30 (10.30 NENÍ)
PONDĚLÍ  

Svátost smíření v době postní

„V této svátosti věřící dostávají od Božího milosrdenství odpuštění urážek, kterých se proti Bohu 
dopustili, a zároveň se smiřují s církví, kterou poranili svými hříchy a která svou láskou, příkla-
dem a modlitbami pracuje na jejich obrácení.“ 
(II. vatikánský koncil, Konstituce o církvi, článek 11)

„Věřícím ať se častěji doporučuje horlivější a účinnější účast na postní liturgii a kajících pobož-
nostech. Ať jsou vybízeni především k  tomu, aby podle nařízení a  tradice církve přistupovali 
v tuto dobu ke svátosti smíření, a mohli tak slavit velikonoční tajemství s čistým srdcem.“ 
(Příprava na velikonoční svátky a jejich slavení, Řím 1988)

Příležitost ke svátosti smíření v našem kostele

 každý den  od 18.00

 neděle  ½ hodiny před každou bohoslužbou
  (případně i během bohoslužby)

 pátek 11. 4. 2014   17.30 společné slavení smíření 2. způsobem 
  Přijďte včas a v hojném počtu!
  Ke službě smíření bude 6 – 8 kněží

 ve Svatém týdnu  pondělí, úterý, středa od 17.00 
  (k dispozici budou 3 – 4 kněží)
  středa 16.00 pro děti mladšího školního věku

V další dny bude už příležitost naprosto výjimečně!
Všichni kněží mají společně slavit liturgii těchto dní a všichni věřící už mají být s Kristem při 
památce poslední večeře s čistým srdcem.

„Ve svátosti smíření Otec přijímá syna, který se k němu vrací, Kristus bere ztracenou ovci na 
ramena a odnáší ji zpět do ovčince a Duch svatý znovu posvěcuje svůj chrám a plněji v něm pře-
bývá, což se pak projeví obnovenou nebo vroucněji prožívanou účastí na stolu Páně, takže nad 
dítětem, které se vrátilo zpět, je veliká radost na hostině Boží církve“. 
(Obřady pokání 6)
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Tereza a Tereza telefonují

www.halik.cz
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dĚtEM

Stránku dětem připravila Johanka Körblerová.

BoHoslUŽBy

Pravidelné bohoslužby 
neděle 7.30, 9.00, 10.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

 11.00 v kapli sv. Kláry eucharistická bohoslužba

po - so 6.15 ranní chvály

 6.30, 18.30 eucharistická bohoslužba

středa 17.00 eucharist. bohosl. pro děti mladšího školního věku 

Pravidelná možnost ke svátosti smíření je denně půl hodiny před večerní bohoslužbou.



farní aKtivity

duben 
sudá po 19.15 Přástky, katechetická místnost Emauzy
lichá po 19.15  Hovory o bibli s jáhnem Jaroslavem Schrötterem, katech. místnost
sudá út 19.20  Hovory nad katechismem s jáhnem Josefem Fiřtem, far. knihovna
  středy 17.50 Setkání dětí s rodiči k přípravě na první svaté přijímání - kostel
7. po 19.00 Setkání rodičů dětí, které se připravují na první svaté přijímání
8. út 9.30 Mamky sobě: O Božím království s Josefem Brtníkem
   18.30 Úterky u Terky. Malé skupinky.
   18.30 Koncert pro Oratoř (benefice v Salesiánském divadle)
8. - 13.           17.00 Zesílené zpovídání – 2 zpovědníci
9.   st 19.15 Boží Slovo v našem životě, P. A. Scarano - Cesty Slova - misie
11.  pá 17.30 Svátost smíření 2. způsobem - více zpovědníků
12.  so 9.00 - 19.00 Arcidiecézní setkání mládeže s biskupy – Salesiánské centrum
13.  ne 9.00 Květná neděle. Průvod s ratolestmi z farní terasy ze zahrady
    Klub seniorů – park Přátelství na Proseku
   19.25 Zasedání pastorační rady farnosti
14. po 13.00 Návštěvy nemocných (zápisy v sakristii do 13. 4.)
   19.15 Společenství živého růžence
14.-16.  po-st 17.00 Zesílené zpovídání - 3 - 4 kněží
15. út 19.30 Úterky u Terky. Dušan Vaněk – činnost oratoře, exkurze.
16.  st 16.00 Zpovídání dětí
17.  čt  9.30 Missa chrismatis - katedrála
18.  pá  8.00 Hodinka četby – Ranní chvály – boční kaple kostela
                        15.00 Křížová cesta pro děti
                        18.30 Velkopáteční obřady, sbírka na Svatou zemi
19.  so 8.00 Hodinka četby – Ranní chvály, bezprostřední příprava na křest,
                                21.00 Velikonoční vigilie
22.  út 18.30 Úterky u Terky. Malé skupinky.
22. -23. út–st 8.30 Jarní bazar dětského oblečení - farní sál
27.  ne 7.00 Pouť do Slavkovic
   19.30 Setkání konvertitů pokřtěných během posledních 20 let – farní sál 
    Klub seniorů – posezení při kávě a čaji nad kronikou – farní sál
28. po 19.00 Flétnový soubor Aulos – benefice pro oratoř v Salesiánském divadle
29. út 19.30 Úterky u Terky. Václav Martínek: dobrovolníkem v Bulharsku.

1.  čt 19.00 Adorace za povolání ke kněžství a zasvěcenému životu
   19.30 - 24.00 Osobní noční adorace
2.  pá 17.00 Výstav Krista svátostného, příležitost ke svátosti smíření
   19.15 Uvedení do duchovní četby textů následující neděle
3.  so  16.00 Příprava rodičů na křest dětí
4.  ne 10.30 Křest více dětí
   19.30 Májový koncert Sboru sv. Terezie - kostel
11. ne 10.30 První svaté přijímání dětí
    Klub seniorů – Mariánská pouť do Lysolaj
12. po 19.15 Společenství živého růžence
17. so 9.05 Výlet rodin s dětmi do okolí Čelákovic
23. pá  Noc kostelů
24. so  Den Salesiánského centra
31. so 9.00  Kurz lektorů – farní sál, kostel

květen


